
DIN CAUZÃ CÃ NU AU FOST SCHIMBATE INSTALAÞIILE,

“Banii investiþi în «reabilitarea termicã»
ies pe geam odatã cu cãldura”

(Interviu cu Emilia Cerna Mladin,
preºedintele AAECR)

Mladin: “Pe casele oamenilor, primãriile au fãcut bani”
Reporter: În ce stadiu se aflã fon-

dul nostru construit, din punct de
vedere al eficienþei energetice?

Emilia Cerna Mladin: În acest
moment, fondul construit nu este
performant, pentru cã provine
dintr-o perioadã în care energia nu
a fost scumpã ºi, ca urmare, nu a
existat o preocupare pentru con-
sumuri reduse de energie. Între
timp, situaþia s-a schimbat ºi sun-
tem obligaþi ºi de Directiva Eu-
ropeanã transpusã în legislaþia
româneascã, dar ºi de nevoia de a
reduce costurile din ce în ce mai ri-
dicate cu energia, sã facem inter-
venþii de îmbunãtãþire a perfor-
manþei energetice, de reducere a
pierderilor de energie, atât din
punct de vedere termic, dar ºi elec-
tric. Acesta este interesul major,

pentru cã energia a devenit atât de
scumpã, încât dacã nu facem
investiþii în reducerea pierderilor,
ne costã mult, iar o mare parte a
populaþiei abia suportã preþurile.

Reporter: În ce mãsurã contribu-
ie programul de reabilitare termicã
a clãdirilor la reducerea acestor co-
sturi?

Emilia Cerna Mladin: Este vorba
mai mult despre o modernizare
energeticã. Problemele mari apar
la blocurile de locuinþe, pentru cã,
întotdeauna, într-o clãdire colecti-
vã se ajunge mai greu la consens.
De aceea ºi a fost iniþiat un pro-
gram naþional de “reabilitare”, care
constã doar într-o anvelopare a
imobilelor (fiind subvenþionat în
proporþie de 80%), adicã într-o ter-
moizolare a pereþilor exteriori. Însã

m od e r n i z ar e a e n e r g e t i c ã n u
înseamnã nici pe departe doar rea-
lizarea acestor lucrãri. Numai cã
din bani publici nu te poþi extinde
asupra tuturor investiþiilor ºi faci
ceea ce se face cel mai greu pe
acord colectiv - intervenþia la pãrþi-
le comune.

În programul naþional de moder-
nizare sunt propuse ºi câteva mã-
suri legate de instalaþii, însã cu
aplicabilitate tot în spaþiile comu-
ne ale blocurilor, þinând cont de
faptul cã este mult mai greu ca toþi
locatarii sã se decidã în privinþa
unor lucrãri în aceste zone.
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Banii investiþi în programul de

“reabilitare” termicã nu se reflec-

tã în economia de energie, din

cauzã cã nu au fost schimbate ºi

instalaþiile, ne-a explicat Emilia

Cerna Mladin, preºedintele Aso-

ciaþiei Auditorilor Energetici

pentru Clãdiri din România

(AAECR).

Domnia sa este de pãrere cã,

astfel, întregul program de mo-

dernizare energeticã se transfor-

mã, de fapt, într-un program de

esteticã a clãdirilor.

Doamna Mladin ne-a mai spus, în

cadrul unui interviu, cã reparti-

toarele de cost ºi contoarele din

distribuþia agentului pe orizon-

talã sunt soluþii “complet false”, atâta

vreme cât pereþii dintre aparta-

mente permit transferul de

cãldurã.

“Dacã luãm douã apartamente ve-

cine - unul încãlzit, unul neîncãl-

zit - prin peretele de separaþie

trece cãldura din apartamentul

încãlzit în cel neîncãlzit, dar plata

o face doar proprietarul din apar-

tamentul încãlzit, indiferent cã

este distribuþie pe verticalã sau

pe orizontalã. Trebuie sã se înþe-

leagã o datã pentru totdeauna cã

toate aceste pseudo-soluþii nu re-

zolvã problema, consumã banii ºi

pãcãlesc oamenii. Ajungem ca un

apartament sã aibã costuri de cinci

ori mai mari decât un alt aparta-

ment din acelaºi bloc”, ne-a preci-

zat domnia sa.

Doamna Mladin subliniazã cã, în

zece ani, nu am reuºit sã anvelo-

pãm nici 5% din apartamentele

de bloc.

"Întregul
program de

modernizare energeticã
se transformã,

de fapt,
într-un program

de esteticã a
clãdirilor".



Propunerile vizeazã partea de
distribuþie din subsol ºi, recent, a
apãrut o completare ce prevede
atât schimbarea becurilor existen-
te, de exemplu, pe scãrile imobile-
lor, cu corpuri de iluminat eficien-
te, cât ºi montarea de ventile ter-
mostatate la calorifere. Aceastã
mãsurã nu este chiar foarte corec-
tã, însã întotdeauna trebuie sã
ajungi la un compromis.
De ce spun asta? Ter-
moizolând clãdirea,
necesarul de cãl-
durã scade foarte
mult, pânã la 50%
în mod frecvent.
Decizia corectã în
continuare ar fi sã
se ajusteze calorife-
rele la jumãtate de
capacitate, ceea ce nu
mai poate intra în atribuþia
autoritãþilor locale, care oricum fac
în mod gratuit o lucrare la exterior.
Ar trebui sã fie responsabilitatea
proprietarului, care, de fapt, nu
face acest lucru, ci rãmâne cu ca-
loriferele vechi, în clãdirea termoi-
z o l a t ã , º i d e s c h i d e g e a m u l ,
întrucât caloriferelor nu le fun-
cþioneazã ventilele de închidere.
De aceea se pun ventile termosta-

tate care regleazã debitul de
agent prin calorifer.

Problema din punct de vedere
tehnic este cã apar dezechilibre hi-
draulice foarte mari în instalaþia de
încãlzire, ca urmare a faptului cã
necesarul debitului de apã vehicu-
lat scade brusc ºi foarte mult, ceea
ce determinã apariþia unor zgomo-

te pe coloane, similare cu cele
din momentele în care

pornim sau oprim in-
stalaþia. În aceste

condiþii, aparatu-
ra va funcþiona
defectuos. Aici
nu mai poate in-
terveni primãria

sã modifice calo-
riferele. Cel mult,

poate sã monteze
termostate, într-un

g est d isper at , pent r u
micºorarea debitului, dar instalaþia
nu va funcþiona corect în timp ºi
vor apãrea probleme de zgomot
sau de spargeri de conductã.

În concluzie, din punctul meu de
vedere, sunt douã greºeli comise
în realizarea acestui program. În
primul rând, nu a fost cointeresat
proprietarul, fiindu-i asigurat între
80% ºi 100% din costuri. În acest
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"Ar trebui ca
proprietarul sã fie

obligat prin contract ca,
dacã i se face o lucrare

gratis la pãrþile comune
ale clãdirii, el sã

trebuiascã sã facã
intervenþiile din

apartament".

Eficienþã energeticã



fel, omului nu-i pasã. În al doilea
rând, nu a fost obligat sã facã inter-
venþiile interioare. În aceste condi-
þii, sã nu ne mirãm cã toþi banii in-
vestiþi au eficienþã aproape zero în
economia de energie.

Reporter: Care ar fi soluþia pen-
tru rezolvarea situaþiei prezentate?

Emilia Cerna Mladin: Una dintre
soluþii ar fi ca proprietarul sã fie
obligat prin contract ca, dacã i se
face o lucrare gratis la pãrþile co-
mune ale clãdirii, el sã trebuiascã
sã realizeze intervenþiile din apar-
tament, nu sã aºtepte sã vinã cine-
va sã-i facã aceste modificãri în lo-
cuinþa proprietate personalã, pen-
tru care el sã nu plãteascã niciun
ban. Toþi locatarii dintr-un bloc ar
trebui sã-ºi schimbe instalaþia,
pentru cã nu pot face acest lucru
doar douã-trei persoane.

De asemenea, o soluþie ar fi sã se
plãteascã gigacaloria subvenþionat
doar pentru cantitatea de energie
din certificatul energetic, iar restul
consumat sã se achite la preþ real.
În certificatul energetic este trecut
un necesar de cãldurã pentru asi-
gurarea unui confort de 20 de gra-
de. Pe acea cantitate de energie ar
trebui sã se plãtreascã preþul sub-
venþionat ºi tot ceea ce depãºeºte
sã se considere lux ºi sã se taxeze
dublu, pentru cã în Bucureºti giga-
caloria are un preþ real de douã ori
mai mare faþã de cel pe care noi îl
plãtim.

Reporter: Credeþi cã proprietarii
nu vor sã realizeze aceste modifi-
cãri sau nu ºtiu cã este nevoie de
ele?

Emilia Cerna Mladin: Existã mai

multe motive pentru care proprie-
tarii nu s-au implicat - ori nu au
pregãtirea tehnicã sã înþeleagã, ori
nu au banii, ori s-au obiºnuit sã li se
dea.

În acelaºi timp, nu este niciun se-
cret pentru nimeni cã, prin finanþa-
rea integralã a acestor lucrãri, pro-
prietarul a fost complet scos din
ecuaþie, iar primãria a putut sã
contracteze ce companie a dorit.
Pe casele oamenilor, primãriile au
fãcut bani.

Reporter: Care ar fi preþul pe
care ar trebui sã-l plãteascã o fami-
lie pentru realizarea acestor modi-
ficãri?

Emilia Cerna Mladin: Înlocuirea
caloriferelor necesitã pânã în 1000
de euro, dar costã mai puþin sã fie
redus numãrul elemenþilor, dacã
vorbim despre calorifere cu ele-
menþi.

Reporter: Dar autoritãþile nu au
luat în calcul aspectul cã, în mo-
mentul în care sunt termoizolate
clãdirile, este nevoie ºi de modifi-
carea instalaþiilor?

Emilia Cerna Mladin: În rapoar-
tele lor, auditorii energetici (care
sunt atestaþi sã expertizeze clãdiri-
le ºi sã propunã, la cererea benefi-
ciarului, mãsuri de îmbunãtãþire a
performanþei energetice) atrag
atenþia frecvent cã, prin termoizo-
larea pereþilor exteriori, scade ne-
cesarul de cãldurã ºi corpurile sta-
tice (radiatoarele) devin supradi-

mensionate, trebuind reduse ca
suprafaþã. Acolo rãmâne scris, ra-
portul nu este transmis nimãnui.
La Bruxelles am auzit comentarii
de genul cã în Bucureºti consumu-
rile de cãldurã dupã reabilitare au
fost cam aceleaºi de dinainte de re-
alizarea acestei anvelopãri. Între-
gul program de modernizare se
transformã, de fapt, într-un pro-
gram de esteticã a clãdirilor.

Reporter: Mulþi dintre beneficiari
ºi-au montat repartitoare de cost.
Cât de eficiente sunt acestea?

Emilia Cerna Mladin: Reparti-
toarele de cost ºi contoarele din
distribuþia agentului pe orizontalã
(care permite montarea de contoa-
re de cãldurã pe fiecare aparta-
ment) sunt soluþii complet false,
atâta vreme cât pereþii dintre apar-
tamente permit transferul de cãl-
durã. Iar pereþii din blocuri nu sunt
termoizolaþi. Dacã luãm douã
apartamente vecine - unul încãlzit,
unul neîncãlzit - prin peretele de
separaþie trece cãldura din aparta-
mentul încãlzit în cel neîncãlzit,
dar plata o face doar proprietarul
din apartamentul încãlzit, indife-
rent cã dispune de distribuþie pe
verticalã sau pe orizontalã. Trebuie
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"Repartitoarele de cost
ºi contoarele

din distribuþia agentului
pe orizontalã sunt

soluþii complet false".

"Pentru realizarea unei
case eficiente din punct

de vedere energetic, cele
mai multe economii, în
proporþie de 80%, pot fi

fãcute din mãsuri pasive,
legate de arhitecturã ºi
de construirea în sine a
casei, restul de 20% din

economia de energie
provenind din instalaþii".



sã se înþeleagã o datã pentru tot-
deauna cã toate aceste pseudo-so-
luþii nu rezolvã problema, consu-
mã banii ºi pãcãlesc oamenii. Ajun-
gem ca un apartament sã aibã cos-
turi de cinci ori mai mari decât un
alt apartament din acelaºi bloc.

Toate aceste decizii sunt luate
fãrã consultarea oamenilor de spe-
cialitate, dar trebuie corectate, iar
la noi se refuzã acest lucru.

Reporter: Certificatele energeti-
ce sunt obligatorii în cazul clãdiri-
lor modernizate energetic. În ce
mãsurã este necesar un astfel de
certificat în cazul unor clãdiri noi?

Emilia Cerna Mladin: La recepþia
oricãrei lucrãri, în cazul unei case
particulare, este obligatoriu certifi-
catul energetic. Noi am încercat sã
explicãm cã ºi la nivel de proiect ar
trebui fãcute unele simulãri de cer-
tificat, întrucât degeaba îi spui
omului când a terminat casa unde
are probleme, pentru cã era bine
dacã le ºtia dinainte.

De asemenea, de la 1 ianuarie
2021, toate clãdirile noi trebuie sã
aibã un consum de energie aproape
zero. De aceea, se impune un pro-
gram anual de modernizare energe-
ticã, astfel încât sã se ajungã la aceastã
performanþã. Însã noi, în zece ani, nu
am reuºit sã anvelopãm nici 5% din
apartamentele de bloc.

Reporter: Care sunt ingrediente-
le unei construcþii cu un consum
de energie aproape zero?

Emilia Cerna Mladin: O casã
bine gânditã necesitã 20% din
energia de care are nevoie, astãzi,
o construcþie obiºnuitã, fãrã mãsuri
speciale care sã conducã la con-
sum redus de energie. Pentru reali-
zarea unei case eficiente din punct
de vedere energetic, cele mai mul-
te economii, în proporþie de 80%,
pot fi fãcute din mãsuri pasive, le-
gate de arhitecturã ºi de construi-
rea în sine a casei, restul de 20%
din economia de energie prove-
nind din instalaþii.

Ca sã ridici o casã cu un consum
de energie aproape zero, mãsurile
nu sunt fabuloase. Ele sunt bazate
pe tehnologii existente ºi nu foarte
scumpe. Sunt unele mãsuri mai
costisitoare, cum este pompa de
cãldurã, dar pe termen lung meritã
utilizatã. De altfel, nimeni nu este
obligat sã o foloseascã. Nu pot
enumera câteva exemple de mãsuri
care ar trebui utilizate pentru con-
st r u i r e a u ne i ast f e l d e c ase ,
întrucât acestea nu sunt standard.
Existã o mare varietate de astfel de
mãsuri ºi ele trebuie personalizate.
Este ca ºi cum ai întreba de ce me-
dicamente are nevoie un bolnav.

Ideea este cã locuinþele pot arãta
oricum - pot sã fie frumoase, lumi-
noase, cu ferestre largi, dar, din
punct de vedere al performanþei
energetice, se impun tot mai strict
unele restricþii, extrem de benefice
pentru proprietar, acestea urmând

sã conducã la preþuri foarte mici
pe d u r at a d e v i aþ ã , î nt r u c ât
energia este din ce în ce mai
scumpã.

R efer i tor la noi le prevederi
transpuse în legislaþia noastrã, nu
facem altceva decât, prin normati-
ve din ce în ce mai exigente, sã
educãm arhitectul, constructorul
ºi, în cele din urmã, proprietarul.
Trebuie ºcoliþi arhitecþii, inginerii
constructori ºi constructorii, astfel
încât sã construiascã locuinþe care
sã necesite o cantitate micã de
energie pentru încãlzire, rãcire, ilu-
minat.

Reporter: Referitor la certificate-
le energetice, mulþi oameni pun
problema costului unui astfel de
certificat…

Emilia Cerna Mladin: Costul
unui certificat energetic este o pro-
blemã extrem de jenantã. Ca sã de-
vii expert cu ºtampilã în acest do-
meniu trebuie sã ai o facultate ºi
studii postuniversitare, iar dacã
plãteºti un astfel de specialist ca pe
un zarzavagiu vei obþine o “varzã”,
nu un certificat energetic adevãrat.
Sunt persoane care fac certificate
la preþuri extrem de mici, respectiv
50-150 de lei. Acelea nu sunt certi-
ficate lucrate, sunt cifre puse pe un
formular ºi scoase la imprimantã.
Este foarte urât din partea audito-
rilor care acceptã sã presteze un
serviciu de o astfel de calitate. În
mod normal, costul este reglat de

piaþã, dar un om cu o pregãtire su-
perioarã, într-o þarã în care ºcoala
nu mai este apreciatã, trebuie sã
munceascã douã zile - sã viziteze
clãdirea, sã vorbeascã cu beneficia-
rul, sã vadã dacã imobilul respectã
planurile, sã facã un RLV simplificat
dacã nu are documentaþia ca-
dastralã, dupã care face calculele
de bilanþ. Sã se gândeascã fiecare
auditor la cât apreciazã el ziua de
muncã. Am sesizat ministerul,
ISC-ul, pentru cei care au venit cu
zece certificate pe zi. În aceste ca-
zuri, nu se fac verificãrile impuse
de UE. Dacã ar fi amendaþi aceºti
auditori, s-ar replia ºi ceilalþi.

Reporter: În ce stadiu se aflã clã-
dirile publice, din punct de vedere
al modernizãrii energetice?

Emilia Cerna Mladin: La clãdirile
publice au mai fost fãcute astfel de
lucrãri, pentru cã au putut fi acce-
sate fonduri structurale. Toate clã-
dirile publice noi trebuie sã aibã
aceastã performanþã cu consum
scãzut de energie începând cu 1 ia-
nuarie 2019.

Reporter: Mulþumesc!
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"Trebuie ºcoliþi
arhitecþii, inginerii

constructori ºi
constructorii, astfel

încât sã construiascã
locuinþe care sã necesite

o cantitate micã de
energie pentru încãlzire,

rãcire, iluminat".
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